
فاعليت برناهح إرشادي قائن علً التفكير الإيدابً والسلىك التنافسً للحذ هن 

 الإحباط الرياضً للاعبً الكرة الطائرة خلىس
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  م.د / حسن يىسف عبذالله 

فاعليت برناهح إرشادي قائن علً التفكير الإيدابً  يهذف البحث إلً التعرف علً

ويتحقق رلل والسلىك التنافسً للحذ هن الإحباط الرياضً للاعبً الكرة الطائرة خلىس 

 هن خلال هايلً: 

 . هسخىي الخفكير الإيجابً للاعبييالخعرف علً  -1

 .الخعرف علً هسخىي السلىك الخٌافسً للاعبيي  -2

 الخعرف علً هسخىي الإدباط الرياضً للاعبيي .  -3

 الخعرف علً فاعليت البرًاهج الوقخرح بوخغيريَ  للذذ هي الإدباط الرياضً للاعبيي. -4

حن اخخيار هجخوع وعيٌت  و الوٌهج الخجريبً ًظرا لولائوخَ لطبيعت البذثإسخخذم البادثيي 

هي لاعبً الكرة الطائرة جلىس بجوهىريت هصر العربيت  العوذيتالبذث بالطريقت 

ديث 2221/  2222والوسجليي بالإحذاد الوصري الباراليوبً للكرة الطائرة دوري هوخاز 

سخىي أًذاء الجوهىريت ديث بلغج عيٌت ( لاعبا علً ه 152بلغ دجن هجخوع البذث ) 

( لاعباً هي ًادي  11( لاعبا وبلغ دجن العيٌت الأساسيت )  32الذراست الإسخطلاعيت ) 

 السلام للوعاقيي بوذيٌت بٌها .

 الأدواث التاليت :  ينلدوع البياناث الخاصت بالبحث استخذم الباحثو

  ينالباحثإعذاد /  الخفكير الإيجابً للاعبييهقياس  -

 هحوذ حسن علاويإعذاد /  للاعبيي  هقياس السلىك الخٌافسً -

 إعذاد الباحثين هقياس الإدباط الرياضً -

 الباحثين/ إعذاد    ي الوقخرحالبرًاهج الإرشاد - 

 الإستخلاصاث والتىصياث: -

 أولا الإستخلاصاث:

البعذي فً هسخىي حىجذ فروق دالت إدصائيا بيي القياس القبلً والبعذي لصالخ القياس  -

 ( . 59.94الخفكير الإيجابً ديث بلغج ًسبت الخذسي ) 

حىجذ فروق دالت إدصائيا بيي القياس القبلً والبعذي لصالخ القياس البعذي فً هسخىي  -

 ( .  32.53السلىك الخٌافسً ديث بلغج ًسبت الخذسي ) 

القياس البعذي فً هسخىي حىجذ فروق دالت إدصائيا بيي القياس القبلً والبعذي لصالخ  -

 ( . 34.32الإدباط الرياضً ديث بلغج ًسبت الخذسي ) 

يؤثر البرًاهج الإرشادي حأثيرا إيجابيا عً حذسيي هسخىي الخفكير الإيجابً بأبعادٍ  -

 العشرة.

 يؤثر البرًاهج الإرشادي حأثيرا إيجابيا عً حذسيي هسخىي السلىك الخٌافسً. -

حأثيرا إيجابيا عً حذسيي هسخىي الإدباط الرياضً  بأبعادٍ  يؤثر البرًاهج الإرشادي -

 الأربعت.

 إهكاًيت الخىصل لوقياس ًىعً لقياس هسخىي الخفكير الإيجابً . -

 إهكاًيت الخىصل لوقياس ًىعً لقياس هسخىي الإدباط الرياضً . -



سً للذذ هي إهكاًيت الخىصل لبرًاهج ارشادي قائن علً الخفكير الإيجابً والسلىك الخٌاف -

 جلست أظهرث ًخائج الذراست الذاليت هذي فاعليخَ  . 16الأدباط الرياضً هكىى هي 

The effectiveness of a counseling program based on positive 

thinking and competitive behavior to reduce sports frustration 

for volleyball players. 

The research aims to identify the effectiveness of a counseling program 
based on positive thinking and competitive behavior to reduce the sports 
frustration of seated volleyball players. This is achieved through the 
following: 
- Recognize the level of positive thinking of the players. 

- To identify the level of competitive behavior of the players. 

- Recognize the level of sports frustration of the players. 

- Recognizing the effectiveness of the proposed program with its two 

variables to reduce the sports frustration of the players. 

The researchers used the experimental method due to its relevance to the 

nature of the research. The research community and sample were chosen in a 

deliberate way from volleyball players sitting in the Arab Republic of Egypt 

and registered in the Egyptian Paralympic Volleyball Federation Excellent 

League 2222/2221, where the size of the research community reached (152) 

players at the level of the Republic, where a sample of The pilot study was 

(32) players, and the size of the basic sample was (11) players from Al-Salam 

Club for the Disabled in Benha City. 

To collect data for the research, the researchers used the following tools: 

- Positive Thinking Scale for Players Prepared by / Researchers 

- A measure of competitive behavior for players, prepared by / Mohamed 

Hassan Allawi 

The Mathematical Frustration Scale, prepared by researchers 

 The proposed indicative program prepared by the researchers 

Conclusions: 

- There are statistically significant differences between the pre- and post-

measurement in favor of the post-measurement in the level of positive 

thinking, where the percentage of improvement is (59.94.) 

- There are statistically significant differences between the pre- and post-

measurement in favor of the post-measurement in the level of competitive 

behavior, where the percentage of improvement is (32.53.) 

- There are statistically significant differences between the pre- and post-

measurement in favor of the post-measurement in the level of mathematical 

frustration, where the percentage of improvement is (34.32.) 

-The counseling program has a positive impact on improving the level of 

positive thinking in its ten dimensions. 



-The counseling program has a positive impact on improving the level of 

competitive behaviour. 

-The counseling program has a positive impact on improving the level of 

sports frustration in its four dimensions. 

-The possibility of reaching a qualitative scale to measure the level of positive 

thinking. 

-The possibility of reaching a qualitative scale to measure the level of sports 

frustration. 

-The possibility of reaching a counseling program based on positive thinking 

and competitive behavior to reduce sports frustration, consisting of 16 

sessions. The results of the current study showed its effectiveness. 

 


